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En el seu discurs d’investidura, pronunciat al Capitoli el gener del 1961, el president John 
Fitzgerald Kennedy va pronunciar la famosa frase, “No et preguntis què pot fer el teu país per 
a tu; pregunta’t què pots fer tu per al teu país.” Amb aquest esperit –evidentment a escala 
molt menor– vaig anar en qualitat de Cònsol major de Sant Julià de Lòria a la taula rodona 
que vaig compartir amb diversos alcaldes de territoris de parla catalana i que portava per nom 
“Municipi i construcció de país”. 
Amb les intervencions que vaig fer i que exposaré tot seguit vaig tenir la intenció de copsar 
com des d’un municipi, sigui més gran o més petit, es poden fer accions que contribueixin a 
la millora d’un país. I si tenim en compte que l’únic territori de parla catalana que té estat 
propi és Andorra, això cobra encara més importància, ja que la influència que tenen els 
Comuns en la gestió del dia a dia és més que destacable gràcies al paper que els confereix 
la nostra Carta Magna. 
Sense voler treure pit, és ben cert que les atribucions i competències que té un Cònsol major 
andorrà superen amb escreix les d’un alcalde dels nostres països veïns. Així, vaig centrar la 
meva intervenció en la capacitat d’acció des de la municipalitat per influir en polítiques de 
país.  
La relació entre la tasca d’un ens local i la contribució a la construcció d’un país pot ser molt 
estreta en alguns casos, ja que les polítiques practicades posades en marxa per una 
administració local de qualsevol país poden ser un mirall per a la resta d’institucions i fins i tot 
per al govern central.  
Un dels moments més interessants de les meves intervencions és quan vaig explicar als assistents 
el nostre sistema electoral comunal. Quan vaig explicar que el nostre sistema dona majoria 
absoluta en guanyar només per un vot, l’alcalde d’Alcoi, Antoni Francés, que era un dels ponents 
que tenia a la meva esquerra, va desplegar un llenguatge corporal que venia a dir “ostres, tant 
de bo ho tingués jo, això”. M’ho va confessar un acompanyant meu al final de la taula rodona.  
També vaig comentar la controvèrsia que aquí a Andorra suscita aquesta fórmula, amb 
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detractors i defensors. Com bé sabem aquí a 
Andorra, els primers sempre han posat sobre 
la taula si el sistema és prou representatiu, i 
caldria revisar-lo. Els segons, per contra, 
pensem que al cap i a la fi evita bloquejos, 
repeticions electorals, pactes contra natura i 
d’altres episodis que sí que tenen lloc als 
nostres estats veïns i que en alguns casos 
poden causar descontent i desconcert en el 
votant. 
Igualment, vaig explicar que la majoria que 
m’honorava d’encapçalar havia fixat en 
diversos eixos les polítiques per aplicar a la 
nostra parròquia i que també poden ser 
aplicables arreu del territori andorrà. “Crec que hem fet importants aportacions en àmbits 
com l’educació, la reactivació econòmica, l’esport i la sostenibilitat”, vaig explicar. 
Aquí en teniu alguns exemples. En l’àmbit educatiu, durant el nostre mandat s’han instal·lat 
a Sant Julià de Lòria tres nous centres universitaris, que s’han sumat a la Universitat 
d’Andorra, també radicada al nostre territori. En aquesta matèria, el Govern ha apostat per 
l’ampliació d’instal·lacions per a aquest darrer centre i ja ha signat un conveni amb un 
particular per a tal qüestió. I en paral·lel, nosaltres impulsarem la construcció d’una residència 
universitària. Aquest és un clar exemple de com l’aposta d’un poder local per una 
determinada matèria ha implicat el govern de la nació per invertir en el nostre territori. 
En el capítol esportiu, som des de fa molts anys un destí per a la celebració de diverses 
competicions. Vull fer menció especial al cas del Campionat Mundial de Trial, que ja hem 
acollit en 25 ocasions i som, amb molta diferència, la ciutat d’arreu del planeta on més cops 
s’ha celebrat. Igualment, un organisme del Parlament Europeu ens va atorgar el 
reconeixement com a Vila Europea de l’Esport en aquest any que estem. I hem acollit per dos 
cops, també de la mà del Govern, una de les quatre proves que l’empresa Ironman ha 
celebrat a Andorra els darrers dos anys. 
Crec que la taula rodona va ser molt enriquidora per a tots els presents i també per als 
ponents, sis alcaldes de municipis cadascun amb diferent nombre d’habitants i 
problemàtiques distintes a l’hora d’afrontar el dia a dia. Per exemple, recordo que hi havia 
l’alcalde de Calella i també el de Manacor, que són ciutats que a l’estiu es transformen 
demogràficament. En qualsevol cas, penso que iniciatives així resulten molt gratificants, 
perquè, a banda de compartir experiències i també l’ús de la nostra llengua comuna, poden 
igualment donar pas a col·laboracions i acords. 
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